
گزارش
 سرانجام جوایز فجر چهل ویکم 

به کجارسید؟
در اختتامیه چهل و یکمین دوره جشــنواره فیلم 
فجر اعلام شــده بود به نیمی از برندگان این دوره 
از جشنواره یک دستگاه خودروی شاهین و به نیم 
دیگر خودروی تارا اهدا خواهد شد که روز گذشته 
بالاخره طی مراســمی، سند خودروهای شاهین به 

برندگان تحویل شد.
به گزارش فارس، سینما روزهایی را سپری می کند 
که فاصله ای تا شــروع فجر چهل ودوم باقی نمانده 
اســت، حتی برخی آثار که قصد شــرکت در این 
جشــنواره را دارند مراحل ســاخت خود را سپری 

کرده و یا به مراحل پایانی رسیده اند.
اما با وجود نزدیکی به دوره بعد این رویداد سینمایی 
پرونده فجر چهل ویکم در بخش جوایز همچنان باز 
اســت، در اختتامیه چهل و یکمین دوره جشنواره 
فیلم فجر اعلام شــده بود به نیمی از برندگان این 
دوره از جشــنواره یک دستگاه خودروی شاهین و 
به نیم دیگر خودروی تارا اهدا خواهد شد. جایزه ای 
که به نظر برای ربایندگان ســیمرغ مناســب بود و 
حتی مجیــد صالحی آن را بــه زلزله زدگان خوی 
که آن روزها درگیر آســیب دیدگی های بســیاری 
بودند تقدیم کرد. صالحی چند ماه بعد از جشنواره 
اعلام کرد که هنوز جایزه اش را دریافت نکرده و از 
مسئولان جشنواره و ایران خودرو تقاضا دارد تا آن 
را زودتر تحویل دهند تا به زلزله زدگان خوی برسد.

در همان زمان با مســئولان روابط عمومی و ستاد 
جشــنواره صحبت کردیم و متوجه شدیم که این 
خودرو ها با رایزنی دبیر جشــنواره به همه برندگان 
تخصیص پیدا کرده اســت. همچنین بیان شد که 
حواله این خودروها تحویــل هنرمندان و دریافت 
کنندگان جایزه شده و جشــنواره اطلاعی از روند 

تحویل خودرو ندارد.
همان زمان ســیمون سیمونیان، مسئول دبیرخانه 
جشــنواره چهل ویکم در پاســخ به اعتراض مجید 
صالحی گفته بود: »واقعیت این اســت که در این 
جریان شــرکت های خودروساز باید پاسخگو باشد. 
ســازمان ســینمایی و دبیرخانه جشــنواره بعد از 
برگزاری اختتامیه برگزیدگان را در قالب نامه ای به 
دو شرکت ایران خودرو و سایپا معرفی کرده است.«

وی تاکیــد کرد: »اگر تعللــی در تحویل خودروها 
صورت گرفته از سوی شرکت های خودروساز است. 
احتمالاً پروسه اداری تحویل این خودروها طولانی 
شده اســت. ما اسامی را اسفندماه به خودروسازان 
اعلام کرده ایم و واقعــاً اطلاعی ندارم که چرا تا به 
امروز تحویل خودروها با تأخیر مواجه شده است.«

حالا بعــد از چند ماه خبر آمده که روز گذشــته 
بالاخره طی مراســمی، سند خودروهای شاهین به 

برندگان تحویل شد.
مدیرعامل خودروســازی سایپا در این باره گفت: » 
تاخیر در تحویل خودروهای شاهین به برگزیدگان 
جشــنواره فیلم فجر دلایلی داشت از جمله اینکه 
ما برای انجام هر کار اجتماعی توســط سایپا باید 
مصوبه هیــات مدیره مجمــع را دریافت کند و از 
آنجا که مجمع در فاصله 28 تا 31 تیرماه هر سال 
تشکیل می شود لذا در انتظار تشکیل این مجمع و 
دریافت مصوبه ماندیم و بــه همین دلیل نیز اهدا 
جوایز به طول انجامید اما امیدواریم از ســال های 
آینده این مشکل بوجود نیاید.« با توجه به تحویل 
شــاهین به سلبریتی ها، این  احتمال وجود دارد تا 
این سلبریتی ها را از این به بعد در حال رانندگی با 

خودروی شاهین در خیابان ها ببینیم.
امــا همچنــان نکتــه قابــل توجه عــدم تحویل 
خودرو های تارا به هنرمندانی اســت که حواله این 
خودرو را دریافت کرده انــد، با این وجود همچنان 
تکلیــف خــودروی تارایی که مجیــد صالحی در 
جشــنواره فیلم فجر برنده شــد و قول داده بود به 
مردم زلزله زده خوی اهدا می کند مشخص نیست.

قلب من آروم گرفته

اومدم دیدم ضریحت، قلب من آروم گرفته
قلب من از دیدن شش گوشه ات آروم گرفته

چه ضریح با صفایی، چه امام دلربایی
شکر الله که منم شدم کرب  و بلایی

آرزوی قلبیم بود، پابوست بیام آقاجون
حاجتم روا شده با، دیدن ضریحت آقا جون

خادم کوی تو بودن، برای من یه افتخاره
نوکری تو روضه تو ، برام آبرو میاره

خدا آن روزو نیاره ،  که من از شما شوم دور
که اگر چنین نمایم ، هر دو چشمام بشود کور

همش از شما میخونم، ای امام مهربونم
خدا آن روز نیاره، بی تو من زنده بمونم

اون که ماه عالمین، اون که ساقی حسین 
شه بین الحرمین، نور چشم زینبین

قربون گلدسته های تو و پهلوان ابالفضل
زندگیم فدای نام، تو و پهلوان ابالفضل)ع(

همه ی دار و ندارم ، فدای تو و ابالفضل
من شدم گدای نام ، تو و پهلوان ابالفضل

همه قربان ابالفضل، همه پابست ابالفضل
همه جا ذکر زبونِ  جون و پیر، ابالفضل

روی قلب بچه شیعه، هک شده نام ابالفضل
فاطمه گوید به جنت، معدن سخاست  ابالفضل

آقا جون »سیرنگ« فدای  نام زیبای ابالفضل
همه جا ذکر حسین و همه جا ذکر ابالفضل

درنگ

علی بحرینی، هنرمند شــناخته  شده عرصه هنر عاشــورایی، نقاشی هایش را به 
منزله روضه هایی تصویری می داند که نسل امروز به تماشای آنها نیاز دارد.

به گزارش تســنیم، 1343ســال از وقوع واقعه تاریخی و حماسه ســاز عاشــورا 
می گذرد. قیامی که در آن والاترین و وارســته ترین انسانِ همه اعصار، شهادت را 
به زندگی در معرض ظلم و ستم ترجیح داد، خداوند را برگزید و هر آنچه که غیر 
او بود را کنار گذاشت و بگذشت. اینک، 1343سال از پایمردی و حماسه آفرینی 
سید و سالار شهیدان، حضرت اباعبدالله الحسین )ع( و یاران باوفایشان می گذرد 
و در همه این ســال ها به رغم آنکه واقعه عاشورا دســتمایه خلق آثار گوناگونی 
از ســوی هنرمندان شــاخه های مختلف هنری اعم از ادبیات، موســیقی، تئاتر، 
هنرهای تجســمی، سینما و... واقع شــده، اما این واقعه هنوز هم که هنوز است، 
تازه و درس آموز اســت و قرائن و مفاهیم تأمل برانگیز بســیاری در ژرفنای خود 

جای داده است. 
چه بســا می توان گفت که اگر هنرمندان تمامی عرصه های هنری تا  هزار ان سال 
دیگر هم درباره این واقعه حماســی و تاریخ ســاز، خلق اثر کنند، هرگز اثرشان 
رنگ تکــرار و کهنگی نخواهد گرفت. به قول حافظ شــیرازی، این قصه نامکرر 
عشــق اســت که می تواند تا سالیان سال، تکرار شــود و هربار، جانی تازه بگیرد 
 و از منظری متفاوت، منبع الهام و دســتمایه خلق آثار هنری توســط هنرمندان 

واقع شود.
علی بحرینی، هنرمندی از دیار بوشــهر است که نقاشــی های عاشورایی اش در 
فضای مجازی بارها و بارها دیده شــده اســت. بحرینی یکی از پیشــگامان هنر 
عاشــورایی است که ســال ها قبل از هنرمندانی چون حسن روح الامین به این 
عرصه ورود کرده اســت و در طول سال های اخیر، توانستته آثار ماندگار بسیاری 
را خلق کند. هرچند شــاید عدم اســتقرار بحرینی در تهران باعث شده است که 
این هنرمند کمتر در رســانه ها حضور یافته و شــناخته شود اما با بررسی آثار او 
می توان تاثیر قلمش را بر تثبیت و گســترش هنر عاشــورایی به ویژه نقاشی های 

دینی و آئینی، به وضوح مشاهده کرد.
اینک در آســتانه فرا رســیدن اربعین سید و سالار شــهیدان، حضرت اباعبدالله 
الحســین)ع( به ســراغ این هنرمند رفته ایم و با او درباره سبک و سیاق هنری ، 
مضامین به کار رفته در آثار و به ویژه دلبستگی اش به خاندان اهل بیت عصمت و 

طهارت)ع( به گفت وگو نشسته ایم.

علاقه ام به هنر عاشورایی  ریشه در دوران کودکی دارد
بحرینی درباره سابقه فعالیت های هنری خود می گوید: نزدیک به 30 سال است 
که به صورت حرفه ای نقاشی می کنم و از این 30 سال، حدودا 12 سال را به خلق 
نقاشی های عاشورایی پرداخته ام. ریشه علاقه من به خلق تابلوهای عاشورایی به 
ســال ها قبل و دوران کودکی ام بازمی گردد که در حســینیه روستایمان حضور 

پیدا می کردم. 
بــا توجه به اینکه از کودکی به هنر علاقه مند بــودم، وقتی در مجالس عزاداری 
حضــور پیدا می کــردم، روضه ها را به صــورت تصویری در ذهن خود مجســم 
می ساختم. همواره دوست داشتم به جایی برسم که بتوانم تصاویر نقش بسته در 
ذهنم را به صورت نقاشی بازآفرینی کنم. از آن زمان تلاش بسیاری کردم تا این 
اتفاق رخ دهد. در ســال های آغازین فعالیتم، هرچه تلاش می کردم، به در بسته 
می خــوردم تا اینکه خود اهل بیت)ع( عنایت خاص خود را شــامل حالم کردند 
و حدودا از ســال 1375 توانســتم مضامین دینی و آئینی را دستمایه خلق آثار 

هنری قرار دهم.
او ادامــه می دهد: ســال 1381، مجموعه ای به نام »فصل ســرخ« را کار کردم 
که مشــتمل بر 20 تابلو بود و واقعه عاشــورا را از منظرهــای گوناگون، روایت  
می کرد. ســپس احساس کردم که هنوز اقناع نشده ام و آن کارها را در مجموعه 

»رستاخیز« بازآفرینی کردم.

کار برای اهل بیت)ع(باید با هدف ثبت در تاریخ انجام شود
این هنرمند نقاش می گوید: یادم هســت در دوران کودکی دوســت داشــتم به 
نقاشی تبدیل شــوم که در اســتان خودمان همه مرا بشناسند. بعدها که کمی 
کار کردم، با خود گفتم کاش مرا در ســطح کشور بشناسند. کمی بعد که تجربه 
بیشــتری پیدا کردم، به این نتیجه رســیدم که باید به نحــوی کار کنم که در 
مقیاس جهانی شــناخته شوم و سرانجام وقتی گســتره کار و تجربه هایم بیشتر 
شــد، دریافتم که کار برای اهل بیت)ع( باید با هدف ثبت در تاریخ انجام شود تا 

مانا باشد و همه نسل ها بتوانند از آن استفاده کنند.
او از برگزاری نمایشــگاه آثار عاشــورایی اش در آینده نزدیک خبر می دهد و در 
این باره اظهار می کند: بنا دارم در آینده نمایشــگاهی را در تهران برگزار کنم تا 

مخاطبان بتوانند از نزدیک نقاشی ها را تماشا کنند.

 تجربه کار کردن برای اهل بیت)ع(
 با هیچ تجربه  دیگری قابل مقایسه نیست

بحرینی ادامه می دهد: من در تمام این ســال هایی که در زمینه نقاشــی فعالیت 
می کنــم، فصل های مختلفی را گذرانده ام؛ هــم طبیعت بی جان کار کرده ام، هم 
آثاری در راســتای معرفی اســتان مان داشــته ام و هم کارهای انتزاعی را تجربه 
کــرده ام. هیچ کدام از ایــن تجربه ها با تجربه کار کردن بــرای اهل بیت)ع( قابل 
مقایســه نیســت. کار کردن برای اهل بیت)ع(، بسیار سخت، نفس گیر و نیازمند 
پیشینه ای منســجم اســت. هربار که می خواهم اثری را در با محوریت خاندان 
عصمت و طهارت)ع( خلق کنم، چندین و چند منبع معتبر را مطالعه و بررســی 

می کنم و بعد، اتودهای مختلف را اجرا می کنم.
ایــن هنرمند ضمــن تأکید بــر حفظ شــأن و منزلــت اهل بیــت)ع( در آثار 
هنــری، تصریح می کند: مــا همواره باید در کارهایی که انجام می دهیم، شــأن 
اهل بیــت)ع( را مدنظر قرار دهیــم. آثار هنری که با مضامین عاشــورایی خلق 
می شــوند، باید کامل و پر از احســاس باشــد تا خیل عظیم مخاطبان بتوانند با 
آن ارتباط برقرار کنند. مجموع این موارد، حساســیت کار را بالا می برد و کاری 
 کــه بدون درنظر گرفتن چنین ملاحظاتی اجرا شــود، قطعا به دل نمی نشــیند 

و ماندگار نمی شود.

باید پایه های هنر دینی مان را محکم کنیم
او می گوید: اکنون نیازمند این هستیم که پایه های هنر دینی مان را محکم کنیم. 
از نظر من کارهای فاخر عاشــورایی در حوزه هنرهای تجسمی کم داریم و لازم 
اســت کارهای بیشتری انجام شــود. البته چند سالی هست که دوستانی در این 
زمینه فعالیت می کنند، خصوصا امسال، کارهای بیشتری انجام شد. کارها هنوز 
در مراحــل اولیه قرار دارند امــا امیدواریم که در آینده کارهای به مراتب بهتری 

داشته باشیم.
بحرینی یادآور می شــود: ما باید روضه تصویری داشته باشیم. نسل امروز، ارتباط 
بیشــتری با آثار تجسمی می گیرد. کما اینکه رهبر معظم انقلاب هم در فرمایش 
بسیار دقیقی فرموده اند »اندیشه ای که در قالب هنر نگنجد، ماندنی نخواهد بود«.  
بنابراین ما باید ســعی کنیم آموزه های دینی مان را در قالب هنر به نســل امروز 

انتقال دهیم. چراکه قطعا نسبت به بیان، تاثیر بسیار بیشتری دارد.
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نقاشی هایی که روضه تصویری واقعه کربلاست

کارگردان مســتند ســه گانه »آقای همه« از اینکه در هر 
قســمت از این مســتند ســراغ یکی از قومیت ها رفته و 
عزاداری آنها را در تاســوعا و عاشــورا به نمایش گذاشته 

سخن گفت. 
عباس حسینی درباره ســه گانه ای که با محوریت حضرت 
سیدالشــهدا )ع( ساخته شده است به مهر گفت: ما در این 
مجموعه ســراغ سه گروه رفتیم و با آنها درباره امام حسین 
)ع( صحبــت کردیم و به دنبال ردی از حضور ایشــان در 
زندگی این افراد بودیم. وی اضافه کرد: یکی از این مستندها 
به ایل بختیاری مربوط می شود که به چادرهای شان رفتیم 
و سبکی از زندگی این ها معرفی شد. ما به اطراف شهرکرد 

و شهرستان اردل رفتیم که ییلاق این بختیاری ها است.

پخش مستند از شبکه دو و دیگر شبکه های سیما
حسینی یادآور شد: ضبط و تصویربرداری این مجموعه سال 
گذشته انجام شد و قرار است امسال از شبکه های سیما به 
پخش برســد. وی درباره اینکه چرا سراغ بختیاری ها رفته 
است، بیان کرد: کمتر محتوای فرهنگی درباره واقعه کربلا 
به آنها رسیده است اما نکته این است که با تمام وجود پای 

ارادت شان به امام حسین )ع( ایستاده اند.
این مستندســاز درباره ســبک عزاداری بختیاری ها بیان 
کــرد: یکی از وجوه عــزاداری اینها این بــود که یک علم 
داشتند که تکه پارچه های مختلفی به آن آویزان بود. آنچه 
که ما از علم ذهنیت داریم پوششــی اســت که پارچه های 
 ســیاه دارد ولی اتفاقــاً علم اینها بــا پارچه های مختلف و 

حتی رنگی است.
حســینی اضافه کرد: دلیلش هم این است که اعتقاد دارند 
پارچه ای را که می خواهند با آن لباس درســت کنند ابتدا 
بــا این علم متبرک کنند و به آن آویــزان می کنند و بعد 
لباس می دوزند. وی با اشاره به قسمتی دیگر از این مستند 
عنوان کرد: در یک قســمت دیگر از این ســه گانه ما سراغ 
ماهیگیران بوشــهر در یکی از بنادر رفتیم. بوشهری ها هم 
در عزاداری ها ســبک خاص خود را دارند و این جمله »ان 

الحســین مصباح الهدی و سفینة النجاة« برای آنها خیلی 
تکرار می شد که در دریا رفت و آمد دارند و اعتقاد دیگری 
به این جمله دارند. آنها گم شــدن ها و غرق شدن های در 

دریا را بسیار دیده اند.
حســینی با اشاره به ســبک عزاداری بوشهری گفت: آنها 
ســبک ســینه زنی و نوحه خوانی متفاوتی دارند که خیلی 
هم معروف است. ســنج و دمام زنی هایشان هم در فضای 
مجازی دیده شده است. گروهی هم سنج و دمام ندارند اما 
نوحه هایی می خوانند که خیلی قدیمی است و از دهه های 

پیش نسل به نسل به این ها رسیده است.
این مستندســاز درباره دیگر جزییات مستند بیان کرد: ما 
برای هر قسمت از این سه گانه 2 مرحله سفر داشتیم، یک 
مرحلــه ابتدایی که رفتیم ســبک زندگی این قومیت های 
مختلف را ببینیــم و با آنها مصاحبه کنیم. بعد از آن برای 

ضبط عزاداری در روز تاسوعا و عاشورا سه گروه شدیم که 
هر گروهــی بتواند این تصاویر را در این ایام تصویربرداری 

کند. گروه ها هم سه تا چهار نفره بودند.
وی اضافــه کرد: قســمت دیگر این ســه گانه را هم میان 
قوم ترکمن رفتیم که علی رغم اینکه اهل ســنت هســتند 
آداب خاصی در روزهای عزاداری امام حســین )ع( دارند 
نذری دارنــد و آش مخصوصی دارند که در این ایام نذری 
می دهنــد. عزاداری های مخصوص دارنــد و ارادت خاصی 
برای امام حســین )ع( قائل هستند. اعتقاد زیادی دارند و 

حتی بارها به زیارت امام حسین )ع( می روند.
وی دربــاره مصاحبــه با ایــن افراد نیز بیــان کرد: گاهی 
مصاحبه من خیلی طولانی تر می شــود که بخش ابتدایی 
برای این اســت که یخ طرف باز شــود و بعد صحبت های 
مهمتــر را بیان می کند. گاهی هــم برخی حرف های دلی 
را وقتی می گویند که احســاس می کنند دوربین خاموش 

شده است.
این مجموعه مستند توســط مرکز هنری رسانه ای نهضت 
و شــبکه دو به تولید رسیده اســت و از شبکه دو و دیگر 

شبکه های سیما به پخش می رسد.

 عزاداری اقوام برای امام حسین»ع« 
از نذر ترکمن ها تا علم بختیاری ها

ترنم احساس

سیرنگ احمدزاده
ذاکر و شاعر اهل بیت )ع( معاونت هنری ارشاد در مسیر شکوفایی

 
معــاون هنری ارشــاد گفــت: اصلی تریــن کار معاونت در انجام زیرســاخت ها 
آماده ســازی سند راهبردی معاونت امور هنری اســت تا معلوم شود با توجه به 

اقتضائات زمان، تغییرات چطور و چگونه راهبری شوند.
به گزارش فارس، محمود ســالاری معاون امور هنری وزارت فرهنگ و ارشــاد 
اســلامی به اقدامات و برنامه ریزی های صــورت گرفته در معاونت هنری در یک 
سال گذشته پرداخت. او در ابتدا با اشاره به رکود و مشکلاتی که در حوزه هنر در 
ابتدای دولت سیزدهم بود، گفت: زمانی که دولت سیزدهم روی کار آمد ما شاهد 
رکــودی در بخش هنر بودیم که دلیل آن هــم بیماری منحوس کرونا بود. اغلب 
فعالیت های هنری تعطیل شــده و هنرمندان خانه نشین شده بودند. این موضوع 
بر روی اقتصاد قشــر هنری تأثیر فراوانی داشــت. بنابراین اولین اقدام ما رونق 
دادن به فعالیت های هنری بود که این توفیق حاصل شــد و در نتیحه در زمینه 
هنرهای نمایشــی تئاترهای خوبی روی صحنه آمدند و در حوزه موســیقی نیز 
اجراهای موســیقی از سر گرفته شد. در بخش تجسمی هم گالری ها آرام آرام به 
روال عادی برگشتند. درواقع تسهیل گری در دستور کار ما قرار گرفت، چرا که تا 
جایی که می توانســتیم باید تمام ظرفیت های هنری را فعال می کردیم تا اقتصاد 
هنربار دیگر شــکوفا شــود. او ادامه داد: عدالت محوری در برنامه های فرهنگی و 
هنری رکن دوم کار ما بود. استان ها در برخورداری از امکانات فرهنگی و هنری 
با هم یکســان نیســتند و ما این را ســرلوحه کار قرار دادیم تا آموزش هنر در 
مناطق محروم به شــکل رایگان انجام شود. به این دلیل  که استعدادهای فراوانی 
در مناطــق محروم وجود دارد که به دلیل عدم دسترســی به آموزش صحیح و 
نبود شرایط اقتصادی مناسب برای تأســیس آموزشگاه هنری، از جریان هنری 
دور بودند که خوشبختانه با استقبال بالایی در این زمینه مواجه شدیم. این کار 
چند ویژگی مهم داشت اول به خدمت گرفتن هنرمندان هر منطقه برای آموزش 

در همانجا، چراکــه اغلب هنرمندان توان اقتصادی برای برگزاری کلاس در این 
مناطق را نداشتند، بنابراین ما در این طرح دوستان را فعال کردیم.

از سوی دیگر استعدادهای زیادی که علاقمند به فراگیری و فعالیت در هنرهای 
مختلف بودند را  شناسایی کردیم و ثبت نام ها انجام شد. طبق آمار بیش از 72 
هــزار نفر ثبت نام کردند و از انواع کلاس هــای هنری و کلاس های فنی هنری 

مانند طراحی، نقاشی و ... بهره گرفتند.
معاون هنری ارشــاد همچنین افزود: امیدواریم با حمایت هایی که توســط وزیر 
فرهنگ و ارشاد اسلامی انجام می شود و نهادهایی که در مناطق محروم فعالیت 
می کننــد و با توجه به منابع مالی که در اختیار دارند بتوانیم این طرح را بهتر و 

بیشتر فعال کنیم و از حضور استعدادهای بیشتری بهره بگیریم.
ســالاری درباره  پروژه های نیمه تمــام نیز صحبت کرد و گفت: گام بعدی ما به 
سرانجام رساندن پروژه های نیمه تمام بود که از گذشته باقی مانده بودند از جمله 
ســالن های تئاتر و موسیقی  و یا ســالن های تمرین که نیاز جوانان و هنرمندان 
استان های مختلف بود و تا امروز به خوبی پیش رفته است. او اظهار کرد: ما باید 
اســنادی را در زیرساخت های آماده می کردیم که سند موسیقی و سند هنرهای 
تجســمی از آن جمله بود. اصلی ترین آن نیز آماده سازی سند راهبردی معاونت 
هنری وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی است تا معلوم شود با توجه به اقتضائاتی 
که در ســند گام دوم انقلاب وجود دارد و آنچه کــه نیاز جامعه و آینده جوانان 
هســت، فضاهای مجازی که اضافه به فضاهای واقعی هنر شدند، چطور راهبری 
شــوند. این طرح با همراهی هنرمندان و استادان فن و نظریه پردازان آماده شده 

است و امیدواریم خدمت شایسته ای را به اصحاب فرهنگ و هنر انجام دهیم.
شــاید یکی از مواردی که در اغتشاشات سال گذشته مطرح می شد عدم فعالیت 
هنرمندان موســیقی بود، این گزاره ها جوی را شــروع کرد که شــاید خیلی ها 
موســیقی را شکست خورده تصور می کردند اما برخلاف آنچه پیش بینی می شد 

هنر موسیقی رشد خوبی در سال گذشته داشت.
برای مثال تعداد اجراهای موســیقی تهران طی سال گذشته، ۶0۶ اجرا بود که 

این آمار برای تمام کشور به 3۹13 اجرا رسید. در 4 ماه ابتدایی امسال نیز 728 
اجــرا صورت گرفت تا مجموع اجراهای یک ســال اخیر کشــور، به عدد 4۶41 
برسد. حال حساب کنید اگر شــرایط اجرا، طی ۶ ماه دیگر سال نیز برقرار بود، 

این آمار به چه عدد درخشانی می رسید.
در بحث آلبوم نیز طی یک ســال گذشته، برای 170 آلبوم، مجوز صادر شد که 
اگــر بخواهیم مجوز برای تک تراک ها را نیز محاســبه کنیم باید به عدد بیش از 
هزار برســیم. با این حال، طی یک ســال اخیر، بیش از 4811 مجوز تنها برای 

کنسرت و آلبوم صادر شده است.
اینهــا هر کدام نشــان دهنده حضور پــر قدرت معاونت هنری در شــاخه هنر 
موسیقی است. هنر نمایش هم در سال اخیر با فراز و نشیب های بسیاری روبه رو 
بوده اســت، هرچند شاید تئاتر کمتر از موسیقی رشد و شکوفایی را تجربه کرده 

باشد اما قطعا امروز در شرایط بهتری نسبت به گذشته قرار دارد. 
اخیرا آماری هم از ســوی اداره کل هنرهای نمایشــی اعلام شــده که هوشنگ 
توکلی در رابطه با آن گفته است: »آماری که از طرف اداره کل هنرهای نمایشی 
درباره تعداد اجراها مخاطبان تئاتر در طول یک سال گذشته منتشر شده، بسیار 
امیدوارکننده اســت. اجرای 4500 نمایش و جذب بیش از سه میلیون تماشاگر 
در یک ســال )از یکم شــهریور 1401 تا 31 مرداد 1402(، خارج از اعتقادات و 
دیدگاه من در روند توسعه تئاتر در ایران نیست. من معتقدم تئاتر در ایران زنده 
و پویاست و به رغم موانع و سختی هایی که سر راه دارد برای رسیدن به موفقیت 
کمی و کیفی تلاش می کند.« البته باید گفت که بحث های بســیاری در رابطه با 
این آمار وجود دارد و باید به ضورت جداگانه تحلیل شود اما چیزی که مشخص 
اســت این اســت حداقل فروش تئاتر در روزهای اخیر در تماشاخانه های تهران 

رشد قابل توجهی داشته است.
هنرهای تجسمی هم در سال اخیر رشد قابل توجهی داشته است، برگزاری بیش 
از 40 رویداد در دو سال گذشته و برپایی 80۹ نمایشگاه در پایتخت تنها بخشی 

از این رشد در دو سال اخیر است.


